
www.asrazadionline.ir   17  November  2021  /1443 شماره  5556 /  سال 25 / چهارشنبه  26 آبان 1400 / 11 ربیع الثانی
اقتصادی

بلایی که قیمت گذاری دستوری بر سر صنایع آورد
معمولاً دولت ها برای مقابله با افزایش قیمت و تورم، اقدام به سرکوب قیمت ها 
و تعیین دس�توری نرخ می کنن�د اما این اقدام نه تنها ب�ه تثبیت قیمت کالاها 

کمکی نکرده بلکه التهاب بازار را بیشترکرده است.
به گزارش مهر، انتخاب ش��عار س��ال تحت عنوان »تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« 
از میان سایر اولویت های موجود کشور در سال ۱۴۰۰ که در واقع آن را باید ادامه شعار 
»جهش تولید« و »رونق تولید« در دو سال گذشته دانست که به ضرورت توجه مضاعف 
مس��ئولان و مقامات دس��تگاه های اجرایی و قانون گذاری به ارتقای ظرفیت های تولیدی 
کش��ور و رفع موانع از سر راه آنها به عنوان تنها علاج گذر از شرایط خطیر کنونی اشاره 
دارد. بررس��ی ها نشان می دهد که تولید در ایران مشکلات متعددی دارد ولی مهمترین 
مش��کلات تولید را شاید بتوان در ۹ سرفصل »مقررات و قوانین مخل و تصمیمات خلق 
الس��اعه«، »تامین اجتماع��ی«، »تامین مواد اولیه«، »قیمت گذاری دس��توری«، »نظام 
بانکی«، »اشکالات سیس��تم حمل ونقل کشور«، »بدهی های معوق واحدهای تولیدی«، 
»تامین نقدینگی« و »مالیات« عنوان کرد. در بخش سوم از پیگیری مشکلات تولید، به 
موضوع قیمت گذاری دس��توری که موجب عدم همخوانی هزینه و سود تولیدکنندگان 

شده، پرداخته ایم.
مخالفت وزرای صمت با قیمت گذاری دستوری

بر این اس��اس، معمولاً دولت ها برای مقابله با افزایش قیمت و تورم، اقدام به س��رکوب 
قیمت ها و تعیین دستوری نرخ می کنند تا کالاها با قیمت پایین تر به دست مردم برسد 
با این حال طبق پیش بینی کارشناسان این اقدام نه تنها تاکنون به تثبیت قیمت کالاها 
کمکی نکرده بلکه خود به عاملی برای جهش تقاضا و التهاب بیش��تر بازار، رانت و دلال 

بازی و خروج بازار از فرایند طبیعی خود تبدیل شده است.
در واقع همین قیمت گذاری دس��توری کافیس��ت تا شاهد دو نرخ در بازار باشیم، یک 
نرخ دولتی و دیگری نرخ بازار؛ از این همین نقطه است که درهای دلالی و رانت به سود 
عده ای فرصت طلب باز می ش��ود که تاکنون مصادیق زیادی از این س��وداگری را نیز در 
بازاره��ای مختلف ش��اهد بودیم؛ به عنوان مثال یکی از نمونه های شکس��ت خورده این 
ش��یوه طی ماه های گذشته، حوزه مرغ و خودروسازی بود که اگرچه تولیدکننده مجبور 
به سرکوب قیمتی شده اما نرخ ها در بازار به دلخواه دلال تعیین و به دست مصرف کننده 
رسیده است. البته تاکنون وزرای صمت در قالب های مختلف مخالفت خود را با سیاست 
قیمت گذاری دس��توری اعلام کرده اند اما لغو این سیاس��ت طی سال های اخیر هرگز به 
طور کامل اجرا نش��ده اس��ت؛ به عنوان نمونه محمدرضا نعم��ت زاده وزیر صمت دولت 
یازدهم، با ابلاغ حذف دس��توری قیمت از روی برخی محصولات به سازمان های متولی 
قیمت گذاری س��عی داش��ت فرایند خروج دولت از قیمت گذاری را کلید بزند. همچنین 
نعمت زاده دو بار تلاش کرد تا خودرو را از چارچوب قیمتی ش��ورای رقابت خارج کند. 
رضا رحمانی وزیر اس��بق صمت نی��ز صراحتاً اعلام کرده بود ک��ه موافق قیمت گذاری 
دس��توری کالاها نیس��ت و بر لزوم تقویت س��امانه های معاملاتی ش��فاف و معاملات در 
بس��تر بورس کالا به منظور رس��یدن کالاها به تولیدکنندگان تاکید کرده بود. همچنین 
رزم حس��ینی وزیر سابق صمت در اظهارات بس��یاری با دخالت دولت در قیمت گذاری 
دس��توری مخالفت کرده و حتی در دوره وزارت وی برخی از کالاها همچون لاس��تیک 
و کره از این چارچوب خارج ش��دند اما به طور کامل قیمت گذاری دس��توری از اقتصاد 

ایران برچیده نشد.
وزیر صمت: به دنبال قیمت گذاری دستوری نیستیم

سید رضا فاطمی امین وزیر صمت دولت سیزدهم نیز در گفت و گویی که با مهر داشت 
ضمن مخالفت با قیمت گذاری دستوری، تاکید کرد که »دولت نباید قیمت تعیین کند 
بلک��ه بای��د ضوابط و چارچوب قیمت را تعیین کند و تمرک��ز کند که این ضوابط اجرا و 
رعایت ش��ود. من معتقدم دولت نه باید قیم��ت گذاری کند و نه باید قیمت را رها کند؛ 

بلکه باید ضوابط و ساختاری برای قیمت گذاری تعیین کند.«
وی گفت: »دنبال قیمت گذاری نیس��تیم. معتقدم که در بسیاری از بازارها لازم نیست 
قیمت ه��ای تثبیت��ی بگذاریم. ش��اید در برخی از کالاهای مصرف خان��وار یا محصولات 
کش��اورزی مثل گندم و یا محصولات اولیه مثل ذغال س��نگ، س��نگ آهن و نفت بهره 
مالکان��ه تعریف کنیم، در باق��ی موارد باید با تنظیم عوارض، تنظیم تعرفه های وارداتی و 
تعیی��ن ضواب��ط برای قیمت، قیمت ها را مدیریت کنیم ب��ه گونه ای که هم برای مصرف 
کننده و هم برای تولیدکننده معقول باش��د. این ش��دنی اس��ت و یک مس��اله لاینحل 

نیست.«

عضو هیئت رئیسه اتاق ایران:

قیمت گذاری دستوری کیفیت دارو ها را کاهش داد
عضو هیئت رئیس�ه اتاق ایران گفت: افزایش کیفیت دارو ها نیازمند تخصیص ارز 

نیمایی و حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی است.
ناصر ریاحی رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو و عضو هیئت رئیس��ه اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کش��اورزی ایران، در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان، درباره مشکلات واردات 
تجهی��زات دارویی، گف��ت: واردات تجهیزات و ماش��ین آلات دارویی با ارز دولتی نیس��ت و 
واردکننده باید با ارز آزاد دس��تگاه ها را وارد کند. دارو های تولیدی ش��رکت های دارویی نیز 
به دلیل این که ماده اولیه آن ها با ارز ۴۲۰۰ تومانی خریداری می ش��ود، توسط دولت قیمت 
گذاری می شود. او ادامه داد: این در حالی است که وقتی شرکت های دارویی، واردات ماشین 
آلات و تجهیزات دارویی را انجام می دهند، باید هزینه استهلاک آن روی دارو محاسبه شود، 
اما این موضوع مورد پذیرش س��ازمان غذا و دارو نیس��ت. البته مشکلات به همین موضوعات 
خت��م نمی ش��ود، بلکه واردات این کالا ها که البته در ش��رایط تحریم و نب��ود ارز کافی برای 
ش��رکت ها اگر امکان پذیر باشد، اقتصادی نیست. رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو همچنین 
بیان کرد: ماش��ین آلات داروس��ازی یا فرس��وده هستند یا درحال فرس��ودگی اند، اما امکان 
جایگزین��ی آن ها با این قیم��ت ارز وجود ندارد و این موض��وع روی کیفیت تولید دارو ها اثر 
می گذارد. او درباره درخواست شرکت های دارویی ادامه داد: اگر قرار است روند قیمت گذاری 
دارو ادامه داش��ته باش��د، پس بای��د واردات تجهیزات دارویی نیز، با هم��ان ارز مواد دارویی 
محاسبه شود یا این که ارز برای واردات ماده دارویی و تجهیزات آن، از حالت ۴۲۰۰ تومانی 

به ارز نیمایی تغییر کند تا شرکت های دارویی بتوانند تجهیزات خود را نو کنند.

مدیرکل حمل کالای سازمان راهداری:

صدور بارنامه به مقاصد غیر واقعی تخلف است
دغاغله صدور بارنامه به مقاصد غیر واقعی از س�وی ش�رکت های حمل و نقلی را 

تخلف اعلام کرد.
ب��ه گزارش روابط عمومی س��ازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، غلامحس��ین دغاغله 
مدیرکل حمل کالای سازمان راهداری در بخشنامه ای به مدیران کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان ها اعلام کرد: »در جلسه کارگروه حمل و نقل از سوی برخی رانندگان عنوان 
شده که برخی شرکت های حمل و نقلی نسبت به صدور بارنامه به مقاصد غیر واقعی خصوصاً 
به مقصد پایانه های مرزی و همچنین عدم درج نرخ کرایه حمل اقدام می کنند که باعث بروز 
مشکلاتی برای رانندگان شده است.« مدیرکل حمل کالای سازمان راهداری در این بخشنامه 
تأکید کرده است در صورت ادامه این روند، ادارات کل راهداری استان ها، شرکت های حمل و 
نقلی متخلف را به کمیسیون ماده ۱۲ )رسیدگی به تخلفات شرکت های حمل و نقلی( معرفی 
کنند. گفتنی اس��ت، به نظر می رس��د یکی از علل اصلی صدور بارنام��ه به مقاصد غیرواقعی 

استفاده از سهمیه سوخت بالاتر باشد.

مهندس حمزه ای خبر داد:

پایان عملیات خاکبرداری و بتن ریزی مخازن کارخانه 
کاغذسازی بیستون توسط فیرمکو

محمدامین حمزه ای، سرپرست شرکت فیرمکو پارس )از شرکت های تابعه شستا( 
از پایان عملیات خاکبرداری و بتن ریزی مخازن کارخانه کاغذسازی بیستون توسط 

فیرمکو خبر داد.
به گزارش ایلنا، مهندس حمزه ای گفت: عملیات خاکبرداری مخازن  کارخانه کاغذ کرمانشاه 
از روز یکش��نبه ش��انزدهم آبان ماه آغاز شد و بتن ریزی مگر در روز دوشنبه هفدهم آبان به 
پایان رس��ید. آرماتوربندی فونداس��یون از روز سه شنبه، هجدم آبان ماه  آغاز و قالب بندی و 

بتن ریزی فونداسیون تا سی آبان به پایان می رسد.

بعد از گذشت سه س�ال از ممنوعیت واردات 
بازگش�ت  از  گمانه زنی های�ی  خانگ�ی،  ل�وازم 
برنده�ای ک�ره ای مطرح ش�د ک�ه در نهایت با 
دستور مقام معظم رهبری واردات لوازم خانگی 
کره ای همچنان ممنوع اعلام ش�د، اما یک برند 
کره ای هنوز در کش�ور فعال است که مسئولان 

آن توضیحاتی در این رابطه ارائه دادند.
ب��ه گ��زارش ایس��نا، دو س��ال پیش و با تش��دید 
تحریم ه��ای آمری��کا دو ش��رکت ک��ره ای ال جی و 
سامسونگ که در صنعت لوازم خانگی سرمایه گذاری 
کرده بودند، ایران را ترک کردند. در حال حاضر برند 
این دو ش��رکت در ایران به جی پلاس و س��ام تغییر 
کرده و قطعات آنها از کش��ورهای دیگری به جز کره 
به ایران وارد می ش��ود. بنابراین کالاهای برند ال جی 
و سامس��ونگ موجود در بازار ب��ه صورت قاچاق وارد 
می شوند و گارانتی ندارند. اما میانه شهریور ماه دوباره 
بحث واردات لوازم خانگی کره ای ال جی و سامسونگ 
به جای بدهی های کره به ایران در رسانه های مختلف 
مطرح ش��د که در نهایت دفتر رئیس جمهوری طی 
نامه ای ب��ه وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( و 
وزارت امور اقتصادی و دارایی، اعلام کرد که بر اساس 
دس��تور مقام معظم رهبری، واردات لوازم خانگی به 

کشور همچنان ممنوع است.
اما بعد از مطرح شدن دوباره ممنوعیت لوازم خانگی 
کره ای، یک برند دیگ��ر کره ای که همچنان در ایران 
فعال است، تبلیغاتی با نام بردن از کشور کره ارائه کرد 
که انتقادات زیادی در فضای مجازی به همراه داشت 
و به دنب��ال آن انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف 
کنن��دگان با تاکید بر اینکه لوازم خانگی تولید داخل 
که با برچس��ب برند خارجی در بازار عرضه می شوند 
فاقد اصال��ت خارجی و فاقد تکنولوژی روز ش��رکت 
صاحب برند خارجی هس��تند، تاکید کرد که فروش 
ای��ن کالاها، از جمله انواع برنده��ای کره ای، مصداق 

تقلب است. در این رابطه محمد حسین فهیمی، یکی 
از اعضای انجمن تولیدکنن��دگان لوازم خانگی امروز 
)دوشنبه( در نشستی خبری گفت: این برند خارجی 
در داخل تولید می شود و یک برند وارداتی یا تجاری 
نیس��ت که فقط از لوگو استفاده کند. بنابراین رابطه 
ایران با این ش��رکت کره ای، رابطه کوتاه مدت و فقط 

برای فروش کالا نبوده است.
تکلیف ش�رکت کره ای که از س�وی ایرانی ها 

خریده شد
به گفته وی این برند کره ای در سال ۱۳۴۶ در کره 
راه اندازی ش��د و در سال ۱۳۸۷ یک شرکت در ایران 
نمایندگی توزیع محصولات آن را به عهده گرفت و در 
س��ال ۱۳۸۹ شرکت ایرانی در مزایده، شرکت کره ای 
را خرید و دو سال هم مدیریت این شرکت را بر عهده 
داشت، اما به دلیل مسائل مربوط به تحریم ها کشور 

کره به طور یک طرفه این قرارداد را لغو کرد که بعد 
از ش��کایت طرف ایرانی در دادگاه بین المللی، مقرر 
ش��د خسارت و مبلغ پرداختی را بازگردانند که هنوز 

محقق نشده است.
فهیمی همچنین در پاس��خ به انتقاداتی که درباره 
واردات ۵۰۰۰ میلیارد تومانی این ش��رکت در س��ال 
جاری مطرح ش��د نی��ز تصریح کرد: طی ۱۳ س��ال 
گذش��ته با توجه ب��ه اینکه ایران در ابت��دا مالک این 
ش��رکت کره ای ش��ده بود، دانش و تکنولوژی انتقال 
داده ش��د و عمق س��اخت داخل به حدود ۷۵ درصد 
رس��ید. ب��ه همین دلیل ای��ن برند بع��د از تحریم ها 
نتوانس��ت ایران را ت��رک کند. حجم ب��الای واردات 
هم به این دلیل اس��ت که برخی مواد اولیه از جمله 
کمپرسور، ورق ها و غیره در کشور تولید نمی شود و 

در مواردی باید خرید آنها برای یکسال انجام شود.

این عضو انجم��ن تولیدکنندگان ل��وازم خانگی با 
بیان اینکه هیچ کشوری در دنیا ۸۰ درصد بازار خود 
را دس��ت دو برند خارجی نمی دهد، اما این اتفاق در 
ای��ران افتاد، تصریح کرد: بر اس��اس آمارها در س��ال 
۱۳۹۵ بیش از ۲۰۰ میلیون دلار واردات لوازم خانگی 
به کشور انجام شد که این رقم در سال ۱۳۹۹ به سه 
میلیون دلار رسید. به گفته این تولید کننده در حال 
حاضر ش��رکت ایرانی قرارداد اجاره دارد و به صورت 

سالیانه به شرکت کره ای رویالتی پرداخت می کند.
او همچنی��ن ب��ا بیان اینکه در زمان مطرح ش��دن 
بازگش��ت برندهای ک��ره ای، کانتینره��ای ال جی و 
سامسونگ در خلیج فارس دور میزدند، تصریح کرد: 
به نظر می رس��د مافیای س��ازمان یافته واردات لوازم 
خانگی در کش��ور فعال اس��ت که سهم ۸۰ درصدی 
دو برن��د کره ای از بازار پیش از تحریم ها نیز ش��اهد 
این ادعا اس��ت. البته ما مشکلی با حضور شرکت های 
خارجی نداریم فقط درخواس��ت داریم این شرکت ها 
برای بازگشت، خط تولید قطعات در ایران راه اندازی 

کنند و به کشورهای همسایه هم صادر کنند.
ابهامات باقی مانده

ام��ا همچن��ان ابهاماتی در این زمین��ه وجود دارد. 
اول اینکه با توجه به اطلاعیه اخیر انجمن حمایت از 
حقوق مصرف کنندگان، به نظر می رسد وزارت صمت 
)صنعت، معدن و تج��ارت( باید در این رابطه تعیین 
تکلیف کند که همچنان امکان استفاده از نام یک برند 
خارجی برای کالاهایی که بیش از ۷۰ درصد آن ها در 
داخل تولید می ش��ود وجود دارد یا خیر. موضوع دوم 
هم اخباری اس��ت که از توقف تولید لوازم خانگی در 
ش��رکت کره ای اصلی شنیده می شود و لازم است در 
این رابطه هم روشنگری ش��ود. همچنین لازم است 
درباره سیاست های تولیدکنندگان و وزارت صمت در 
رابطه با گس��ترش و نفوذ برنده��ای ایرانی در مقابل 

استفاده از این برند کره ای، توضیحاتی ارائه شود.

قائم مقام مدیرعامل هپکو گفت: مشکلات ۱۵ ساله هپکو منجر 
به بدهی ۱۲ هزار میلیارد ریالی برای این شرکت شده است.

علیرضا میقانی در نشست مدیران هپکو با معاون وزیر کار که در محل 
این شرکت برگزار شد، اظهار کرد: هپکو پتانسیل استراتژیک کشور است 
و باید از آن حمایت شود، در سال های طولانی، این شرکت دچار مشکلات 
عدیده شد اما با تصمیم قاطعی که در دولت دوازدهم گرفته شد، موضوع 
س��هامداری این شرکت حل شد اما این کفایت نمی کند و اگر به مسایل 

مختلف توجه نشود مشکلات دوباره این شرکت را درگیر می کند.
وی با بیان اینکه مش��کلات ۱۵ س��اله هپکو منجر به ۱۲ هزار میلیارد 
ریال بدهی ش��د، گفت: طرحی در خصوص تولید محصولات معدنی ارائه 

شده می تواند هفت هزار و ۵۰۰ فرصت شغلی ایجاد کند.
وی اضافه کرد: ظرفیت تولید اس��می هپکو سه هزار دستگاه است که 

امیدواریم این شرکت به این ظرفیت برگردد.
مهدی کرمی، نائب رئیس  شورای کار شرکت هپکو نیز در این نشست 
با اش��اره به مشکلات مربوط به بیمه کارگران اظهار کرد: بدهی هپکو به 
تامین اجتماعی ۶۰ میلیارد است که ۷۰ میلیارد جریمه نیز به آن اضافه 
ش��ده اس��ت، لذا تقاضای ما بخشیده ش��دن این جریمه است تا بتوان با 

بخشی از این جریمه تعدادی از کارگران را بازنشسته کرد.
وی اف��زود: طرح طبقه بندی گروه ها و جایگاه ها نیز نیازمند بازنگری 
اس��ت. حقوق ها در این شرکت به نسبت سایر شرکت های اطراف پایین 

تر اس��ت، خودمان را با آلومینیوم مقایس��ه نمی کنیم اما در مقایس��ه با 
آذرآب و ماشین سازی دریافتی کارگران این شرکت پایین است.

کرمی ادامه داد: تا سال آینده ۱۹۲ نفر از  پرسنل این شرکت بازنشسته 
می ش��وند و تعداد نیروها کاهش می یابد لذا می طلبد ش��رایطی فراهم 
ش��ود که نیروهای متخصص در این شرکت جذب شوند. در حال حاضر 
حاضر به همت مدیریت جدید سفارش کار گرفته شده اما بدون نیرو نمی 

توان سفارش ها را انجام داد.
وی اضاف��ه کرد: در زمینه رفاهیات نیز هیچگونه رفاهیاتی به پرس��نل 
تعلق نگرفته که نیاز اس��ت این مهم نیز مورد توجه قرار گیرد. س��نوات 

پایان خدمت پرسنل نیز نباید به نعویق بیفتد.

مشکلات ۱۵ ساله، هپکو را ۱۲ هزار میلیارد ریال بدهکار کرد

یک عضو کمیس�یون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت که 
مجل�س در مورد حذف ارز ۴۲۰۰ تومان�ی و تبدیل آن به یارانه با 
دولت هم راس�تا است، اما در ش�رایط فعلی حذف ارز ۴۲۰۰ حتما 

موجب افزایش قیمت ها خواهد شد.
مجتبی توانگر در گفت وگو با ایس��نا با اش��اره ب��ه ارائه لایحه »تامین 
مطمئن کالاهای اساس��ی، نهاده های دائمی، دارو و تجهیزات پزش��کی و 
سیاست های جبرانی برای حمایت از معیشت اقشار آسیب پذیر« موسوم 
ب��ه لایحه حذف ارز ترجیحی از س��وی دولت گفت: لایح��ه دولت برای 
تبدیل ارز ۴۲۰۰ به یارانه ارزی در ش��رایطی با دو فوریت ارائه ش��د که 
فوریت آن به تصویب نرسید. این عدم تصویب با طرح این پرسش همراه 
بود که چرا مجلس که سال گذشته در تصویب بودجه ۱۴۰۰ اصرار جدی 
بر تبدیل ارز ۴۲۰۰ به یارانه نقدی داشت، این بار که دولت عزم این کار 

را دارد، با فوریت آن مخالفت کرده است.
وی افزود: واقعیت ماجرا این است که فاصله رای موافقان و مخالفان در 
مجلس نزدیک بود اما استدلال مخالفان به تبعات ماجرا بر می گشت. در 
حال حاضر با تورم ۵۰ درصدی به روایت مرکز آمار و حدود ۶۰ درصد به 
روایت بانک مرکزی مواجه هستیم. تلاش های دولت برای جبران کسری 

بودج��ه با فاصله زمانی تاثیر خ��ود را بر مهار تورم خواهد گذاش��ت. در 
شرایطی که چنین تورم بالایی داریم، حذف ارز ۴۲۰۰ هم حتما موجب 

افزایش قیمت ها خواهد شد.
نماینده تهران ادامه داد: به عنوان مثال قیمت جهانی هر کیلو مرغ ۱.۸ 
تا ۱.۹ دلار اس��ت که با ارز ۴۲۰۰ به معنای قیمت حدود ۸ هزار تومان 
اس��ت اما با وجود اختص��اص این ارز به واردات نه��اده های دام و طیور، 
قیمت م��رغ در حال حاضر حدود ۳۵ هزار تومان اس��ت. در حالی که با 

ارز ۲۸ هزار تومان قیمت مرغ به ۵۰ هزار تومان می رس��د. با حذف ارز 
۴۲۰۰ همین میزان افزای��ش قیمت در تخم مرغ، لبنیات و روغن را نیز 
باید متصور بود. اگرچه این اتفاق در مقایس��ه با فسادی که وجود دارد و 
رانت��ی که ب��ه طور مثال در فاصله قیمت ۸ هزار تومان تا ۳۵ هزار تومان 
مرغ به جیب دلالان می رود، از منظر اقتصادی بهینه است ولی از منظر 
اجتماعی جامعه تحمل پذیرش گرانی بیشتر در اقلام خوراکی را ندارد و 
توزیع یارانه نقدی هم جبران کننده افت قدرت خرید بس��یاری از اقشار 

نخواهد بود.
توانگر در پایان ب��ا بیان اینکه مجلس بی تردید در اصلاح ارز کالاهای 
اساس��ی و حذف ارز ۴۲۰۰ و تبدیل آن به یارانه با دولت همراستاس��ت، 
در عین حال گفت: به نظر می رس��د بررسی این لایحه در فرصت زمانی 
مناسب و با حوصله بیشتر هم موجب می شود که چنین تصمیم مهمی 
دور از عجله اتخاذ ش��ود و هم دولت فرصت دارد تا ضمن کاهش تورم و 
آرام ش��دن فضای بازار و همچنین با تکمیل زیرساخت های توزیع یارانه 
در قالب کارت هوشمند خرید کالا به جای یارانه نقدی که تبعات تورمی 
دارد و اثرگذاری چندانی نیز ندارد، تصمیم اثرگذارتر و با فایده بیش��تر و 

هزینه کمتری اتخاذ کند.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس: 

حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در شرایط فعلی موجب افزایش قیمت ها خواهد شد

جدال بر سر برندهای کره ای بالا گرفت

سیمان، نمونه موفق ساماندهی بازارهای کالایی در حذف 
دلالان و کاهش قیمت

خروج جاده از پارک ملی کلاه قاضی، مرهمی بر دل های نگران فعالان محیط زیست؛

تیغِ تیزِ آزادراه شرق، گلوی کلاه قاضی را فعلا نمی خراشد

س�اماندهی ب�ازار س�یمان در دول�ت س�یزدهم از طریق 
اصلاحات زیرس�اختی و عرضه در ب�ورس که منجر به حذف 
دلالان و کاهش قابل توجه نرخ س�یمان شد، نمونه موفقی از 
مدیریت بازارها به روش غیرتهاجمی و غیرتنبیهی است که 
می تواند برای سیاست حذف قیمت گذاری دستوری کالاهای 

مختلف، مورد استفاده قرار گیرد.
به گزارش ایرنا، از اقدام های قابل توجه دولت سیزدهم، بازگرداندن 
قیمت سیمان به نرخ پیش از قطعی برق در تیر و مرداد ماه امسال 
بود. معمولا قیمت کالاهایی که بالا می رود در سقف قیمتی ماندگار 
ش��ده و پایین نمی آید، اما وزارت صنعت با اتخاذ برخی تصمیمات و اقدامات زیرس��اختی )بدون اقدامات تعزیری( 

توانست بهای سیمان را به یک چهارم زمان اوج قیمت کاهش دهد.
اوج گیری قیمت  سیمان توسط دلالان به بهانه قطعی برق

هر چند از قطع برق کارخانه های سیمانی و کاهش تولید این صنعت به عنوان مهمترین دلیل رشد قیمت سیمان 
یاد می شد، اما در کنار آن، حضور پرُ رنگ واسطه ها در بازار سیمان و رانت موجود در این بازار عاملی بود که به افزایش 
قیمت ها دامن زد به طوری که در برخی مناطق قیمت هر پاکت س��یمان در بازار به بالای ۱۰۰ هزار تومان افزایش 
یافت. با این حال یکی از نخستین اقدام هایی که با روی کار آمدن وزیر جوان صنعت، معدن و تجارت در دستور کار 
قرار گرفت، کنترل قیمت این کالا بود. اقداماتی که در جریان کنترل قیمت سیمان در وزارت صنعت انجام شد، برخورد 

تعزیراتی و دستوری نبود؛ بلکه این اصلاح ساختارها بود که منجر به تعادل بازار و کاهش قیمت ها شد.
کاهش قیمت ها از طریق اقدامات زیرساختی به جای برخورد تنبیهی

در این زمینه وزارت صنعت در ابلاغیه ای اعلام کرد: هرگونه خرید و عرضه سیمان خارج از بورس کالا ممنوع بوده 
و همه واحدهای تولیدکننده سیمانی که در بورس پذیرش نشده اند باید در مدت دو هفته در بورس پذیرش و اقدام 

به عرضه محصول خود کنند.
در همین راستا، همه فعالان صنعت سیمان مکلف به ثبت نام در سامانه جامع تجارت و ثبت اطلاعات خرید و 
فروش در سامانه »افق« شدند. با آن که مطابق آمارها در زمان تامین ۱۰۰ درصدی برق، ماهانه بین ۵.۵ تا ۶ میلیون 
تن سیمان در کشور تولید می شد و با تامین ۶۵ درصدی برق به حدود ۴.۸ تا پنج میلیون تن کاهش یافت، اما با 
وجود این کاستی ها با اقدامات دولت، بازار دوباره به تعادل رسید. به دنبال این اقدام، به تدریج قیمت سیمان به نرخ 

پیش از قطعی های برق بازگشت و قیمت آن در بورس به کیسه ای ۲۵ هزار تومان رسید.
در این زمینه، »عبدالرضا شیخان« دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان به خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: 
اکنون عرضه س��یمان در بورس کالا به صورت مرتب بین یک میلیون تا ۱.۲ میلیون تن در هفته در حال انجام 

است.
به گفته این مقام صنفی، قیمت سیمان نیز همان قیمت های پایه است و هر تن سیمان پاکتی حدود ۴۸۰ هزار 
تومان درب کارخانه )معادل هر کیسه بین ۲۴ تا ۲۵ هزار تومان( و هر تن سیمان فله ای نزدیک به ۳۴۵ هزار تومان 

درب کارخانه بدون ارزش افزوده عرضه می شود.

اواس�ط آبان ماه س�ال جاری، بعد از سال ها بلاتکلیفی، 
کنارگذر ش�رق اصفهان که از دهه ۸۰ مسکوت مانده بود، 
س�ر زبان ها افتاد و صحبت های�ی از تکمیل این آزادراه با 
عبور از منطقه حفاظت شده کلاه قاضی در جنوب اصفهان 
مطرح شد که نگرانی فعالان محیط زیست را از این تصمیم 

به دنبال داشت.
تفاهم نامه تأمین مالی، اجرا و بهره برداری طرح آزادراه ش��رق 
اصفهان، میان وزارت راه و شهرس��ازی و صندوق بازنشس��تگان 
در س��ال ۹۴ منعقد ش��ده و دو بخش این آزادراه در سال ۹۹ به 

بهره برداری رس��یده، بخش سوم و پرحاش��یه این آزادراه ملی در همین سال تعیین تکلیف و عملیات اجرایی 
آن آغاز ش��د. این کنارگذر در چند بخش، آزادراه نطنز_کاش��ان_اصفهان را به آزادراه اصفهان-ش��یراز وصل 
می کند و بخش نهایی آن پیش از ش��روع آزادراه اصفهان_ش��یراز، باید از مناطق حس��اس زیس��ت محیطی 
»زاینده رود در دل ش��هر« و »رشته کوه های حساسَ جنوب شهر« عبورکند. طرح پیشنهاد شده برای عبور از 
بخش جنوبی، به منطقه حفاظت ش��ده محیط زیستی کلاه قاضی می رسد و در خبرها آمده است که اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان اصفهان هم با این طرح موافقت کرده! در همین رابطه بهروز ستایش_رئیس اداره 
محیط زیس��ت طبیعی اداره کل حفاظت محیط زیست اس��تان اصفهان در گفت وگو با ایسنا، ضمن تایید گذر 
این آزادراه از کلاه قاضی عنوان کرده بود »این آزادراه از زیستگاه های حساس و بکر پارک ملی عبور نمی کند 
و به موازات مس��یر و ترانش��ه موجود بازطراحی شده اس��ت.« پس از انتش��ار خبر موافقت اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان اصفهان بعد از سال ها مقابله گروهی از فعالان محیط زیست، فعالان درخواست تغییر نظر 
در این مورد را داشتند و نهایتاً این اداره کل در جهت هم اندیشی و در پاسخگویی به مطالبات مردمی نشست 
فوق العاده ای را برگزار کرد تا با بازنگری پروژه کنارگذر ش��رق اصفهان با منتقدین گفت وگو کند. این جلس��ه 
صبح روز یکشنبه- ۲۳ آبان ماه، با حضور کارشناسان دفتر زیستگاه ها و امور مناطق سازمان حفاظت محیط 
زیس��ت، مجری احداث و بهره برداری پروژه کنارگذر ش��رق اصفهان، مشاور زیست محیطی پروژه، جمعی از 
همیاران و فعالان محیط زیس��ت اس��تان و نمایندگی سمن های زیس��ت محیطی و مدیرکل، معاونت محیط 
طبیعی و رئیس اداره محیط طبیعی محیط زیس��ت اس��تان اصفهان برگزار شد. به گفته یکی از حاضرین این 
جلسه، قرار بود نتیجه نشست پس از انعکاس به سازمان حفاظت محیط زیست کشور، تعیین کننده سرنوشتِ 
مخاطرات زیس��ت محیطی پروژه بر روی پارک ملی کلاه قاضی باش��د، اما در اثنای اتمام جلس��ه بود که یک 
خبرگزاری، رس��الت فعالان و اعضای دولتی و غیردولتی حاضر در جلس��ه را یک تنه انجام داد! و مکاتبه ای که 
سال ها در کش وقوس بین سازمان محیط زیست و کارشناسان آن و به اذعان مجریان پروژه حدود ۱۴ سال به 
طول انجامیده بود و خون به دل مجریان پروژه کرده بود، بالاخره در خبر نگاشته شد! خوشه عظیم پور-فعال 
محیط زیست، به ایسنا گفت: دفتر زیستگاه های سازمان حفاظت محیط زیست در حرکتی ناگهانی و بی نظیر 
پروژه کنارگذر شرق اصفهان را نیاز به بررسی مجدد دانست و در بخشی از آن تصریح به خروج جاده از پارک 

ملی کلاه قاضی کرد.


